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گروه سیاسی - خاطره میرزا: یک هفته پس از تصویب 
تحقیق و تفحص از عملکرد ســتاد احیای دریاچه ارومیه در 
مجلس شــورای اسلامی، »عیســی کلانتری« مدیر اجرایی 
ستاد احیای دریاچه ارومیه برکنار شد و استاندار آذربایجان 
غربی جایگزین او شــد. این درحالیست که سرنوشت مبهم 
و بی نتیجه مانــدن تحقیق و تفحص ها در مجالس مختلف 
نسبت به موضوعات گوناگون نشان می دهد اغلب این تحقیق 
و تفحص ها به نتیجه مطلوب نرسیده است و مشخص نیست 
تحقیق و تفحص درباره دریاچه ارومیه هم به سرنوشت سایر 
تحقیق و تفحص های مجالس دچار می شود و ناکام می ماند یا 
به نتیجه می رسد. در این میان سرنوشت بودجه های تخصیص 
یافته به احیای دریاچه ارومیه موردتوجه برخی صاحبنظران 
و همچنین رســانه های حامی دولت جدید قرار گرفته است؛ 
موضوعــی که در اغلب بندهــای طرح تحقیق و تفحص هم 
مورد توجه و تاکید قرار گرفته است. با این حال موضوعی که 
کمتر درباره آن سخن گفته شده، وضعیت کمک ده میلیون 
دلاری ژاپن به احیای دریاچه ارومیه است که کسی درباره آن 
سخن نمی گوید! ابتدا باید بدانیم ستاد احیای دریاچه ارومیه 
چیســت؟ این ســتاد در اوایل دولت حسن روحانی تشکیل 
شــد. کارگروه نجات دریاچه ارومیه با مسئولیت وزیر نیرو و 
با حضور وزیران جهاد کشاورزی و کشور و معاون برنامه ریزی 
و نظارت راهبردی ریاست جمهوری و رئیس سازمان حفاظت 
محیط زیســت روز 25 مهرماه سال 1392 تشکیل شد تا با 
اتکا بر مطالعات انجام شــده قبلی و نظرات تشکل های مردم 
نهاد ذی ربط دریاچــه ارومیه، راهکارهــای عملیاتی نجات 
دریاچه را بررسی کرده و نتیجه را برای تصمیم گیری نهایی 
به هیئت وزیران ارائه دهند. پس از انجام بررسی های کارگروه 
و ضمن ارائه پیشنهادات نمایندگان استانی در مجلس شورای 
اسلامی، مقرر شد ســتاد احیای دریاچه ارومیه با اختیارات 
اصل 13۸ به ریاست معاون اول رئیس جمهور تشکیل شود. 
بنابراین پیرو مصوبه جلسه دوم بهمن 1392 دولت، اسحاق 
جهانگیری معاون اول رئیس جمهور به عنوان رئیس ســتاد 
احیای دریاچه ارومیه و عیســی کلانتری بــه عنوان دبیر و 
مجری ســتاد منصوب شدند. در ساختار این ستاد مقرر شد 
دانشگاه صنعتی شریف تحت عنوان دفتر برنامه ریزی و تلفیق 
به جمع بندی مطالعات، جامع نگری و ایجاد اتفاق نظر علمی 
با حضور کلیه صاحب نظران ملی و منطقه ای بپردازد. شــش 
کمیته تخصصی و بیست کارگروه تخصصی تشکیل شد اما 
نتیجه کار، آنگونه که انتظار می رفت نشد و وضعیت دریاچه 
ارومیه قابل قبول نیســت. البته ستاد احیای دریاچه ارومیه 
نظر دیگری دارد و بر مبنای نموداری که منتشر کرده، معتقد 
اســت اقدامات ســتاد، منجر به بهبود تراز دریاچه ارومیه از 
سطح آبهای آزاد شده و این تراز که تا سال 92 کاهشی بوده 
با اقداماتی که از آن ســال انجام شــده روندی صعودی پیدا 
کرده است. تراز دریاچه ارومیه در پایان شهریور 13۷۴، برابر 
با 12۷۸٫1 متر بوده و این میزان با یک سیر تقریباً خطی به 
رقم 12۷۰٫۴۰ در پایان شهریور سال 1392 رسید. در ادامه 

با تشکیل کارگروه ملّی نجات دریاچه ارومیه در سال 1392 
و شروع عملیات اجرایی طرح های مصوّب این کارگروه ملیّ 
برای نجات دریاچه ارومیه در ۸ تیر 1393، این روند کاهشی 
تراز دریاچه ارومیه، متوقّف و معکوس شده، به نحوی که در 
پایان سال آبی 99-139۸ نســبت به سال آبی 1392-93 
)ســال شــروع عملیات اجرایی احیای دریاچه ارومیه( تراز 

دریاچه ارومیه 112 سانتی متر بالاتر قرار گرفت. 
ســتاد احیای دریاچــه ارومیه پیش از ایــن در تاریخ ۸ 
اردیبهشــت 1۴۰۰ که موضوع تحقیق و تفحص از ســتاد 
احیای دریاچه ارومیه مطرح شــد، در نامه ای به رئیس وقت 
کمیســیون کشــاورزی، آب، منابع طبیعی و محیط  زیست 
مجلس شورای اســلامی، توضیحات کاملی از جمله درباره 

هزینه کرد بودجه های تخصیص یافته به ستاد ارائه داد. 
ســتاد احیای دریاچه ارومیه اعلام کرده »از سال 1393 
تــا پایان ســال 1399، مجموعاً 2۰۸۴1 میلیــارد ریال به 
موجب مصوّبات ســنواتی هیأت وزیــران اعتبار برای احیای 
دریاچــه ارومیــه از محلّ اعتبارات موضوع مــاده 2۸ قانون 
تنظیم بخشــی از مقــررّات مالی دولت-2 به دســتگاه های 
مختلف جهت هزینه کرد واگذار شده« که شامل وزارت نیرو، 
وزارت جهاد کشاورزی، ســازمان محیط زیست، استانداری 
استان های آذربایجان غربی، آذربایجان شرقی و کردستان و 

سایر نهادهای مرتبط بوده است.
بیشترین هزینه های پرداختی برای احیای دریاچه ارومیه، 
مربوط به انتقال آب از ســد کانی ســیب، اجرای پروژه های 
افزایش بهره وری مصــرف آب، اجرای پروژه های حفاظت و 
بهره برداری از منابــع آب و طرح احداث 19 تصفیه خانه و 

انتقال پساب حاصل به دریاچه ارومیه بوده است. 
در مرداد سال 1۴۰۰ عیسی کلانتری رئیس وقت سازمان 
محیط زیست کشور، هزینه کرد برای احیای دریاچه ارومیه 

را 15هزار میلیــارد تومان اعلام کرد و 31 مردادماه ســال 
1۴۰۰ نیــز دفتربرنامه ریزی و تلفیق ســتاد احیای دریاچه 
ارومیه رسما اعلام کرد که 15هزار میلیارد تومان برای اجرای 

پروژه های احیای دریاچه ارومیه هزینه شده است.
اما مدتی بعد، ســتاد احیای دریاچه ارومیه، میزان هزینه 
کرد برای احیای دریاچه ارومیه را یک سوم این میزان اعلام 
کرد: »رقم اعتبار هزینه شــده در طــرح ملّی نجات دریاچه 
ارومیه، بالغ بر 5۶3۸ میلیارد تومان اســت که از سه منبع، 
تأمین شده اند. 31۰۸ میلیارد تومان )55 درصد( از این اعتبار، 
از محل صندوق توسعه ملیّ و صرفاً برای طرح های سیلوه و 
کانی سیب هزینه شده اند که همان گونه که اشاره شد، مستقل 
از اجرا یا عدم اجری طرح ملّی نجات، در دســتور کار وزارت 
نیرو بوده اند. لذا اقدام به تغییر اهداف توســعه ای این دو سد 
به اهدافی زیست محیطی، ابتکاری بوده که مایه افتخار طرح 
ملّی نجات در مدیریت به هم پیوســته منابع آب بوده است. 
53۷ میلیــارد تومان )1۰ درصــد( از اعتبار کل نیز از محل 
بودجه سنواتی تأمین گردیده است که این رقم اعتباری نیز 
مستقل از اجرا یا عدم اجرای طرح ملّی نجات، همه ساله در 
قالب بودجه های استانی یا ملّی در اختیار دستگاه های اجرایی 
قرار می گرفته اســت. لذا اقدام عملیاتی طرح ملیّ نجات در 
این بودجه، ســاماندهی به نحوه هزینه کــرد این اعتبارات با 
هدف حداکثر اثربخشــی آن ها به نفــع دریاچه ارومیه بوده 
اســت. 1993 میلیارد تومان باقی مانــده )35 درصد( نیز از 
محل اعتبارات مدیریت بحران کشور تأمین شده اند که البته 
فقط در سال هایی که کشور با بحران های غیرمترقبه ای چون 
سیل یا زلزله مواجه نبوده، به طرح ملّی نجات دریاچه ارومیه 
تزریق شــده است.« این توضیحات، ابهامات را درباره بودجه 
و هزینه کرد ســتاد احیای دریاچه ارومیه افزایش داد. جالب 
اینجاســت که در هیچکدام از گزارشهای ارائه شده از ستاد 

احیای دریاچه ارومیه، ســخنی از کمک مالی ژاپن به میان 
نیامده است. در سال 1393 دولت ژاپن در تفاهم نامه ای که 
بــا ایران ااعلام آمادگی کرد تا در روند احیای دریاچه ارومیه 
همکاری کند که این همکاری تاکنون ادامه داشته است. این 
همکاری، نه فقط در قالب ارائه کمکهای پژوهشــی و فنی، 
بلکه در قالب اعطای کمک مالی هم بوده اســت.  کوبایاشی 
ســفیر وقت ژاپن در ایران در سال 1395 در مراسم امضای 
توافق نامه توسعه همکاری پروژه دریاچه ارومیه گفت: باتوجه 
به شرایط بحرانی دریاچه ارومیه و بر اساس مذاکرات به عمل 
آمده بین نخســت وزیر ژاپن آقــای ABE و دکتر روحانی 
رئیس جمهوری اسلامی ایران، دولت ژاپن مبلغ ۴3۶ میلیون 
ین ژاپن معادل 3.۸ میلیون دلار برای پروژه فائو تحت عنوان 
»برنامه جامع برای مدیریت پایدار منابع آب در حوضه دریاچه 
ارومیه« اختصاص داده اســت.  اما شواهد حاکی از آن است 
که کمک تخصیص یافته توسط ژاپن به احیای دریاچه ارومیه 
بیش از این میزان بوده است. به عنوان نمونه، پنجمین کمک 
مالی دولت ژاپن به دفتر توســعه ملــل متحد در جمهوری 
اسلامی ایران در اردیبهشت 139۷ به میزان یک میلیون دلار 
برای احیای دریاچه ارومیه به دفتر توســعه ملل متحد اهدا 
شد که در مراســم اهدای این کمک مالی عیسی کلانتری، 
رئیس وقت سازمان حفاظت محیط زیست هم حضور داشت.  
کازوتوشــی آیکاوا ســفیر فعلی زاپن در ایران نیز روز هفتم 
تیرماه امسال در دیدار با استاندار آذربایجان غربی از سرمایه 
گذاری 1۰ میلیــون دلاری ژاپن برای احیای دریاچه ارومیه 
خبر داد و گفت: »ســرمایه گذاری ژاپن در توسعه کشاورزی 
پایدار حوضه دریاچه ارومیه موفقیت آمیز بوده اســت، این 
برنامه ویژه در راســتای کشاورزی پایدار و مصرف بهینه آب 
موفق بوده و در حال حاضر به مرحله ایجاد بازار برای عرضه 
محصولات تولیدی رسیده ایم. این پروژه برای کمک به احیای 
دریاچه ارومیه از همان ســال شروع شده و 1۰ میلیون دلار 

نیز در این خصوص سرمایه گذاری کرده ایم.«
سخنان سفیر ژاپن نشان می دهد این سرمایه گذاری ده 
میلیون دلاری به طور کامل انجام شده است. مشخص نیست 
مبلغ معادل 3.۸ میلیون دلار یا مبلغ پنج میلیون دلاری که 
پیش از به عنوان کمکهای مالی ژاپن به احیای دریاچه ارومیه 
ذکر شــده، جدای از این ســرمایه گذاری ده میلیون دلاری 

است یا در قالب همان ده میلیون دلار قرار دارد.
امــا در هر صورت، پنج میلیون دلار به عنوان کمک مالی 
ژاپن در اختیار ایران – احتمالا ستاد احیای دریاچه ارومیه- 
قرار گرفته و مابقی مبلغ موردنظر سفیر ژاپن سرمایه گذاری 
شده است. اما نتیجه، یکسان است: در هیچیک از گزارش های 
مالی و اعتبارات تخصیص یافته به پروژه های احیای دریاچه 
ارومیهف از جمله آنچه در گزارش های رسمی ستاد به عنوان 
اعتبارات مالی ســتاد، ذکر شده، اثری از کمک کالی ژاپن یا 
ســرمایه گذاری این کشور نیســت! حالا پرسش این است: 
کمک مالی ســتاد ژاپن برای احیــای دریاچه ارومیه چگونه 

هزینه شده است؟

از تصویب تحقیق و تفحص در مجلس تا برکناری مدیر اجرایی ستاد احیای دریاچه ارومیه

کمک 10 میلیون دلاری ژاپن برای احیای دریاچه ارومیه کجاست؟

روز پنجشنبه ســی ام تیر خانم محبوبه یزدی فر، رئیس 
سازمان زنان روزنامه مردم سالاری در اولین همایش کمیته 
زنان خانه احزاب ایران که با عنوان »مسائل و مطالبات زنان 
در آغاز قرن جدید« برگزار شــد ســخنان مبسوطی درباره 

حقوق شهروندی زنان و توسعه سیاسی ایراد نمود.
متن کامل این سخنان به شرح زیر است:

خدا را شــاکریم که به یاری خدا و همت خواهران عزیز 
اولین همایش کمیتــه بانوان خانه احزاب ایران تشــکیل 

می شود.
البته مســائل و مطالبات در حوزه زنان بســیار گسترده 
و متنوع می باشــد و متاسفانه در کشور ما زنان در بسیاری 
موارد، تحقق مطالباتشان بر زمین مانده و مغفول واقع شده 
است. هر شهروندی دارای حقوقی است و این حقوق تعبیر 
به حقوق شهروندی می شــود. این حقوق آنقدر مهم اند که 
فصل سوم قانون اساسی کشورمان تحت عنوان حقوق ملت 
به این موضوع تعلق گرفته اســت. حقوق مدنی، سیاســی، 

اقتصادی، اجتماعی، فرهنگی و...
از آنجا که نیمی از جمعیت کشــورمان را زنان تشکیل 
داده اند و آنان نیز باید از این حقوق برخوردار باشند بر خود 
لازم دیدم در مورد این حقوق سخنانی هرچند کوتاه با شما 

گرامیان داشته باشم.
متاســفانه در حال حاضر و پس از گذشــت ۴3 سال از 

پیروزی شــکوهمند انقلاب اسلامی شاهدیم که بسیاری از 
حقوق شهروندی زنان در معرض تضییع است که کنشگران 
سیاسی و احزاب باید به این موضوع به طور ویژه بپردازند و 

اساسا زمینه گردهمایی ما هم همین مباحث است.
به حقوق شــهروندی زنان از حقوقی که در داخل خانه 
و خانــواده دارند تا حقوقی که باید در بطن جامعه داشــته 
باشــند برخلاف توصیه های اسلام، سیره رسول الله و امامان 
معصــوم، تاکیدات بنیانگذار فقید و رهبــر گرانقدر انقلاب 
اسلامی متاسفانه توجه کافی نمی شود. حق زنان است که به 
عنوان یک شهروند نقش موثری در خانه و جامعه ایفا کنند 
و همه می دانند که این پتانســیل را دارند اما در این مسیر 
ما با یکسری موانع و محدودیت مواجه هستیم که متاسفانه 

کم هم نیستند.
به عنوان مثال:

یک- بحث سلامت جسمی و روانی زنان که بسیار مهم 
است و متاسفانه در این خصوص ما با خطرات زیادی مواجه 
هستیم اما برنامه مدونی در حوزه سلامت زنان وجود ندارد 
و زنان زیادی از بیمه های درمانی برخوردار نیستند. همانطور 
که معاون محترم ریاست جمهوری سرکار خانم خزعلی به 
تازگی فرمودند ما با زنان بد سرپرســت، سرپرست خانوار و 
زنانی که دچار آسیب های اجتماعی زیادی هستند، مواجهیم 

و این وضع نگران کننده می باشد.
دو- از نظر اجتماعی هم زنان به نسبت با مردان از حقوق 
به مراتب کمتری برخوردارند و در بعضی مباحث هم می توان 
گفت حق شــان مخدوش شده اســت. از عدم دسترسی به 
مکان های ورزشی و فرهنگی گرفته تا میزان کم دسترسی 
به منابع ثروت و می دانید که عموما زنان فاقد شغل هستند 
و یا مشاغل فرعی و فصلی دارند و از بیمه های اجتماعی در 

سطح گسترده ای محرومند.
از طرفی متاســفانه وضعیت ورزشگاه های ما و ممانعت 
از حضــور زنان را داریــم که اخیرا هم متاســفانه اتفاقات 

ناخوشایندی در این خصوص رقم خورد.

ســه- از نظر حقوق مدنی و سیاســی، کنشگری فعال 
در ایــن عرصه، عضویت در احــزاب و حق انتخاب کردن و 
حق انتخاب شدن که متاســفانه زنان به مراتب در شرایط 
ناعادلانه ای نسبت به مردان قرار دارند که بخش بزرگی از آن 
به فرهنگسازی عمومی و حاکمیتی باز می گردد که بایستی 
در این خصوص قانون اساسی و رهنمودهای  بنیانگذار فقید 
جمهوری اســلامی ایران و مقام رهبری مد نظر قرار گیرد و 
مشــارکت زنان در عرصه های مدنی و سیاسی تقویت شود. 
مثلا: سهمیه مشــخصی از لیســت های انتخاباتی به زنان 

اختصاص داده شود.
نکته مهم و اساسی که اینجا علاقه دارم با شما در میان 

بگذارم این است که:
برای اینکه زنان یک کشور به توسعه متوازن و همه جانبه 
از منظر اجتماعی، سیاســی، اقتصــادی، علمی، فرهنگی و 
قضایی برسند بایســتی در توسعه سیاسی پیشرفت داشته 
باشند و حضورشان در عرصه تصمیم گیری پررنگ باشد. و 
البته که برای پیشرفت توسعه سیاسی باید شرایط مشارکت 
سیاســی فراهم شود. مشارکت سیاســی زنان از دو جنبه 

اهمیت دارد:
یــک- توانمندی زنــان در عرصه هــای مختلف علمی، 

اقتصادی، سیاسی، اجتماعی، فرهنگی و...
دو- حضــور بیش از پیــش زنان در جامعــه در عرصه 

تصمیم گیری و فراهم کردن فرصت برای شکوفایی آنها
برای مثال بعد از گذشــت ۴3 سال از انقلاب شکوهمند 
اسلامی مشارکت سیاسی زنان نسبت به ابتدای انقلاب گویا 
در حالــت انفعال قرار گرفته اســت در حالی که در عرصه 
انقلاب و جنگ بســیار فعالانه بود. کما اینکه مثلا می دانیم 
از 29۰ نماینده مجلس، بیشــترین تعداد زنان نماینده که 
توانســتند به مجلــس راه یابند تنها 1۷ نفــر در دور دهم 
مجلس شورای اسلامی بودند! مهمترین موانع برای مشارکت 
سیاسی زنان شکاف جنسیتی است و گویا مردان با سیستم 
مردانه ای که در نهادهای مختلف از جمله احزاب ساخته اند، 

اینکه زنان در مســائل سیاسی شرکت کنند را برنمی تابند 
و از طرفی زنان نیز متاســفانه تشکیلات آنچنان منجسمی 
ندارند. در واقع امکانش را پیدا نکرده اند. مثلا در کشورهای 
همسایه مثل عراق، افغانســتان و... در سال هایی دیده شد 
که تبعیض جنســیتی مثبت را به کار گرفتند و یک سهم 
مشخصی از لیست های انتخاباتی به زنان اختصاص داده شد. 
اما در کشور ما با وجود فرهنگ غنی ایرانی- اسلامی به این 
مهم توجه نشــده است. از طرفی بعد از ۴3 سال از پیروزی 
انقلاب ما هنوز یک تشــکل دولتی فراگیر و فعال در حوزه 
زنان و خانواده نداریم و معاونــت امور زنان و خانواده صرفا 
به عنوان یک نهاد بالادســتی با ضریب نفوذ بسیار کم ملی 
فعالیت می کند، از همین رو بسیاری از مطالبات زنان بدون 
متولی است. شــکل گیری وزارت زنان شاید چاره کار باشد. 
این مســاله تقریبا 5 سال پیش از سوی کمیته زنان حزب 
مردم سالاری به مجلس دهم پیشنهاد گردید که جامعه زنان 

به این وزارتخانه احتیاج دارد اما صدایمان به جایی نرسید.
اگر بخواهیم بســتر تحقق این مطالبات را بررسی کنیم 
شاید بهترین بســتر، از راه توسعه سیاســی احزاب شکل 
بگیرد. نیک می دانیم کشــور باید به سوی توسعه سیاسی 
و احــزاب قدرتمنــد پیش برود و زنان بایــد از این فرصت 
اســتفاده کنند و با فعالیت در احزاب مختلــف راه را برای 
مشارکت سیاســی خود باز نمایند. چنانچه زنان به احزاب 
سیاسی بپیوندند خواه ناخواه جایگاه خود را پیدا می کنند، 
شناخته می شوند و بهتر می توانند مشارکت سیاسی داشته 
باشند. در کشورهای توسعه یافته سرنوشت سیاسی جامعه را 
احزاب قدرتمند مشخص می کند، احزاب قدرتمند در حوزه 
مســائل زنان برنامه دارند. زنان در این احزاب برای شرکت 
در انتخابات تلاش می کنند تا رشد سیاسی داشته باشند و 
اینگونه به مراکز تصمیم گیری راه می یابند و در تمام زمینه ها 
در سرنوشــت خود دخالت می کنند. امید به آنکه ما نیز در 
کشور عزیزمان ایران، راه توسعه سیاسی را خصوصا در حوزه 

زنان بپیماییم.

سید ابراهیم رئیسی روز جمعه در بازدید از شرکت تولید 
تجهیزات سنگین هپکو در جمع مهندسان و کارگران این 
مجتمع تولیدی گفت: محصولاتی که در داخل کشــور از 
جمله در هپکو ساخته می شود به هیچ عنوان نباید از خارج 

وارد شود.
رئیســی در پاسخ به درخواســت برخی از کارگران این 
مجتمع تولیدی برای عدم دخالت افراد غیرکارشــناس در 
مدیریت هپکو تصریح کرد: مسائل شرکتهای تولیدی باید 
بصورت تخصصی پیگیری و حل شود و افراد غیرمتخصص 

حق دخالت در این موضوعات را ندارند.
رئیس جمهور با تقدیــر از زحمات کارگران و کارکنان 
هپکو گفت: هپکو در کشــور تولیــد قدرت می کند و نماد 
غــرور و اعتماد به نفس ملی اســت. دولت در خدمت هر 
کسی است که در کشور دغدغه تولید داشته باشد. رئیسی 
با اشــاره به مشکلات کارخانجات بزرگ تولیدی در استان 
مرکزی گفت: خصوصی ســازی ناموفــق و غلط در کنار 

مدیریت ناصحیح عوامل اصلی مشــکلات این مجتمع های 
تولیدی است.

رئیس جمهــور با تاکید بر اینکه مشــکلات واحدهای 
تولیدی چون هپکو و آذراب قابل حل است، اظهار داشت: 
مســئولین با همت کارگران و مهندســان تلاش کنند تا 
مشکلات هپکو حل شــود. این کارخانه عظیم می تواند با 
سه برابر ظرفیت فعلی کار کند و دولت مصمم است زمینه 

تحقق این موضوع را فراهم کند.
رئیســی روز جمعه در اولین برنامه سفر خود به استان 
مرکــزی همچنین با حضور در مجتمــع صنایع آذرآب از 

نزدیک در جریان مشکلات این واحد تولیدی قرار گرفت.
رئیس جمهــور در جمع کارگران ایــن مجتمع ضمن 

استماع درخواست های آنها، با تاکید بر اینکه مشکل اصلی 
آذرآب نبود کار نیســت، گفت: این مجتمع تولیدی، پول 
ســاز و اعتبارساز اســت اما محور اساسی مشکلات اینجا 

مدیریت و مالکیت است.
رئیســی با ابراز ناخرســندی از عدم حمایت از مجتمع 
صنایــع آذرآب، اظهار داشــت: بانک کشــاورزی ارتباط 
ماموریتی به اینجا ندارد و باید ســهامش به یک مجموعه 
ای که دارای وظایف و تخصص مرتبط هست واگذار شود.

آیت الله رئیســی با اشــاره به اینکه فعال و پویا بودن 
آذرآب بــا همت کارگران و مهندســان توانمند این واحد 
تولیدی رقــم می خورد، تاکید کرد: در اســرع وقت برای 
حل مشکلات مدیریتی و سهامداری آذرآب تصمیم گیری 

خواهیم کرد. رئیس جمهور با ابراز تأسف از اینکه کارخانه 
ای که خودش توان رفع نیازمندی های سایر کارخانجات و 
صنایــع را دارد امروز با کمتر از ده درصد ظرفیت خود کار 
می کند، تاکید کرد: کارخانه آذرآب را احیا خواهیم کرد و 
کاری می کنیم که ان شاءالله ظرفیت کارگری این کارخانه 

حداقل به همان ظرفیت سه هزار نفر سابق بازگردد.
رئیســی افزود: هپکو و آذرآب نمادهــای غرور ملی و 
اعتماد به نفس ملی هستند، این واحد های تولیدی را احیا 

می کنیم و نمی گذاریم بیش از این لطمه ببینند.
مجتمع عظیم صنعتی اذراب در سال های گذشته طی 
فرآیند خصوصی سازی واگذار شده بود اما به دلیل تخلفات 
گسترده در زمان تصدی ریاست قوه قضاییه توسط آیت الله 
رئیسی مالکیت این کارخانه از بخش خصوصی گرفته شد 
و از سوی دولت به بانک کشاورزی واگذار شده بود اما این 
بانک نیز نتوانسته به خوبی این واحد را مدیریت کند و در 

حال حاضر تنها با 1۰ درصد توان در حال فعالیت است.

محبوبه یزدی فر، رئیس سازمان زنان حزب مردم سالاری در همایش مسائل و مطالبات زنان در آغاز قرن جدید:

زنان ایرانی هنوز هم با بسیاری از حقوق شهروندی خودشان فاصله دارند

رئیسی در بازدید از هپکو:

محصولاتی که مشابه داخلی دارند نباید از خارج وارد شود

تاکید کمیسیون مشترک مجمع تشخیص مصلحت
بر اصلاح نظام پولی بانکی 

 اعضای کمیســیون مشترک مجمع تشخیص مصلحت نظام در بیستمین و 
دومین جلســه خود، موارد دیگری از سیاست های کلی پیشنهادی برنامه هفتم 
توســعه را در خصوص اصلاح ساختار بودجه مورد بحث و بررسی قرار دادند. به 
گزارش ایرنا از مرکز رســانه و روابط عمومی مجمع تشخیص مصلحت نظام، در 
جلســه کمیسیون مشترک که به ریاســت محمدباقر ذوالقدر و با حضور برخی 
اعضای مجمع و نمایندگانی از مجلس، قوه قضاییه و ســتاد مشــترک نیروهای 
مســلح برگزار شد، اعضای کمیسیون مشترک مواد دیگری از سیاست های کلی 
برنامه هفتم در خصوص اصلاح ساختار بودجه را برای ارائه به صحن مجمع مورد 
بررسی قرار دادند. در این جلسه کمیسیون مشترک بر » اجتناب از تغییر سقف 
لایحه دولت در مجلس و ممنوعیت تعیین سهم درصد بودجه  جز موارد مصرح در 
سیاست کلی تاکید کردند. اعضای کمیسیون در این جلسه همچنین مقرر کردند 
کــه » نظام مالیاتی با رویکرد؛ تبدیل مالیات به منبع اصلی تامین بودجه دولت، 
ایجاد پایه های مالیاتی جدید، جلوگیری از فرار مالیاتی، محدود و هدفمندسازی 
معافیت ها، استقرار ســامانه یکپارچه هوشمند مالیاتی و تقویت نقش هدایت و 
تنظیم گــری مالیات در اقتصاد، با تاکید بر رونق تولید و عدالت مالیاتی متحول 
شود« باشــد و همچنین در موضوع »اصلاح نظام پولی و بانکی کشور بر اساس 
سیاســت های کلی مربوطه« به جمع بندی رسیدند. در این جلسه، آقایان پرویز 
داودی، سید مرتضی نبوی، محمدی عراقی، محمدجواد ایروانی، حسین مظفر، 
مجید انصاری، صادق واعظ زاده، سید مصطفی میرسلیم، سعید جلیلی و غلامرضا 
آقازاده از اعضای مجمع دیدگاه های خود را درباره برنامه هفتم توسعه بیان کردند 
و ادامه بحث و بررســی درباره ســایر بندهای سیاست های کلی برنامه هفتم به 

جلسه بعد کمیسیون مشترک موکول شد.

سید شهاب الدین طباطبایی
 دبیرکل حزب ندای ایرانیان شد

پس از برگــزاری هفتمین کنگره حزب ندای ایرانیــان و برگزاری انتخابات 
شــورای مرکزی و معرفی اعضای جدید، سید شهاب الدین طباطبایی در اولین 
جلسه شورای مرکزی جدید، به عنوان دبیرکل این حزب انتخاب شد.  همچنین 
در این جلســه، مجید فراهانی به با کســب اکثریت آرا، به عنوان رئیس جدید 
شورای مرکزی حزب انتخاب شد. پیش از این، صادق خرازی، دبیرکلی این حزب 

را به عهده داشت که چندی پیش استعفا کرد.

وزیر اطلاعات: 
ایران می تواند محور همکاری چندجانبه جدید 

در جهان باشد
وزیر اطلاعــات با بیان اینکه ایران می تواند محــور همکاری های چندجانبه 
جدید در منطقه و جهان باشد، گفت: اجلاس تهران هوشمندی و اقتدار سیاست 
خارجی جمهوری اسلامی را در منطقه نشان داد. وزیر اطلاعات در جلسه شورای 
تأمین ســمنان و آیین تکریم و معارفه مدیرکل اطلاعات اســتان سخنرانی و با 
نماینده مردم در مجلس خبرگان رهبری، نماینده ولی فقیه، امام جمعه و استاندار 
اســتان ســمنان دیدار و گفتگو کرد. حجت الاسلام والمسلمین سید اسماعیل 
خطیب وزیر اطلاعات، در جلسه شورای تأمین و آیین تکریم و معارفه مدیرکل 
اطلاعات اســتان سمنان به دستاوردهای اخیر اجلاس تهران اشاره کرد و گفت: 
اجلاس تهران توانســت هوشــمندی ایران و اقتدار سیاست خارجی جمهوری 
اســلامی را در منطقه نشان دهد و ایران می تواند محور همکاری های چندجانبه 
جدیدی در منطقه و جهان باشــد. حجت الاســلام والمسلمین سید اسماعیل 
خطیب، امیدآفرینی و جهاد تبیین را مهم ترین ســلاح برای مقابله با دشمنان 
دانست و بر لزوم جهاد تبیین با بهره گیری از توان نیروهای انقلابی و جهادی در 
فضای مجازی تاکید کرد. وزیر اطلاعات با تشریح وظایف این وزارت خانه در گام 
دوم انقلاب اســلامی و کارزار جنگ های ترکیبی گفت: امیدآفرینی یک وظیفه 
است که دشمن را به خوبی سرکوب کند. وی افزود: ما باید بتوانیم با فساد، نفوذ 
و ناکارآمدی و آنچه امروز دشــمن نسبت به آن ها امید بسته که با بهره گیری از 
این آســیب ها، زمینه تضعیف نظام را فراهم کند، مقابله کنیم. حجت الاســلام 
والمسلمین سید اســماعیل خطیب به دسیسه جدید آمریکایی ها برای تقویت 
جبهه عربی_عبری اشــاره کرد و افزود: دشمنان تلاش کردند که بعد از خروج 
آمریکا از منطقه، رژیم صهیونیستی را محور مقابله علیه ایران قرار دهد، رژیمی 
که هم اکنون نه دولت و نه مجلس دارد؛ نه تنها هر هفته بلکه هر روز یک حادثه 

به خود می بیند.
وزیر اطلاعات با اشــاره به توطئه دشــمنان برای مقابله با امیدآفرینی اظهار 
امیدواری کــرد با حضور میدانی و اقدامات مؤثر نیروهــای انقلابی، این توطئه 

دشمنان نقش برآب شود.

اخبار کوتاه

فرمانده کل ســپاه با بیان اینکه تحول در راهبرد دفاعی 
نیــروی زمینی مبتنی بر نوع تهدیــدات بزرگ تکامل پیدا 
می کنــد، گفت: با تدابیر اخیر فرمانده معظم کل قوا نیروی 
زمینی سپاه در موقعیت یک تحول اساسی قرار گرفته است. 
به گزارش حوزه دفاعی ایرنا، سردار سرلشکر پاسدار حسین 
ســلامی فرمانده کل سپاه  پاســداران انقلاب اسلامی در 
گردهمایی سراســری فرماندهان و مسئولان نیروی زمینی 
سپاه که در مشهد مقدس برگزار شد، طرح تحول در راهبرد 
دفاعــی نیروی زمینــی را تشــریح و آن را مبتنی بر نوع و 
مقیاس تهدیدات نوین و بزرگ دانست.  سرلشکر سلامی با 
بیان این که منبع قدرت سپاه، نیروی زمینی و این نیرو قلب 

و روح ســپاه و منبع اصلی هویت آن است، گفت: با تدابیر 
اخیر فرمانده معظم کل قوا، نیروی زمینی ما در موقعیت یک 
تحول اساسی قرار گرفته است که شامل تغییر در نگرش به 
ابعاد عظیم این نیرو در نبردهای آینده است. وی افزود: هر 
کشــوری که در معرض تهدید است، اگر ضعیف دیده شده 
و در محاسبات دشمن ضعیف ارزیابی شود، به او حمله می 
شود؛ بنابر این باید متناسب با نگاهی که نسبت به تهدیدات 

و امنیت ملی و نظام و انقلاب اسلامی داریم، خود را برای این 
موقعیت آماده کنیم. فرمانده کل سپاه با بیان این که هویت 
سپاه مبتنی بر امنیت آفرینی، جهاد، تدبیر، بصیرت و حفظ 
هویت، عزت، عظمت، آرامش، آبرو، اعتبار و منزلت کشــور 
است، گفت: در این میان نیروی زمینی تحول گرای ما، قلب 
این حقیقت زنده و جاری اســت. وی خاطر نشان کرد: نگاه 
تحولی ما به ارتقای راهبــرد، تاکتیک و تکنیک در نیروی 

زمینی سپاه متناسب با تحولات و نوع دفاع در حال و آینده، 
ناظر بر دفاع از سرزمین و خاک و هویت ما است.  سرلشکر 
ســلامی با استناد به رهنمودی از امیر مؤمنان علی )ع( که 
فرمود؛ به خدا قســم هیچ ملتی نیســت که دشمن، پا در 
سرزمین او بگذارد و او ذلیل نشود، گفت: شما در نبردهای 
اخیر پیرامونی دیدید که اگر نیروی دفاعی کشوری در روی 
زمین سســت قدرت باشد، دشمن، بی رحمانه سرزمین آن 
را اشــغال می کند، از نوامیس عبور می کند و مال و جان و 
شرف و امنیت و آبرو و حیثیت یک ملت را نابود می کند؛ و 
اگر دشمن پای  در سرزمین ملتی بگذارد، رهاورد آن، تحقیر 

و نابودی است.  

فرمانده کل سپاه مطرح کرد

نیروی زمینی سپاه در موقعیت یک تحول اساسی

از حجاب تا شبکه های اجتماعی
ادامه از صفحه 1

به همین منظور آنچه که در روزهای اخیر )برای چندمین بار( شــاهد و ناظر آن 
بوده ایم موضوع برخوردهای قهرآمیز گشــت ارشاد و مقابله با امر بدحجابی و بی 
حجابی بانوان بوده که به اخبار روز و دغدغه آمیز مُبدّل گشــته است؛ به گونه ای 
که در هر دو سوی میدان، طرفداران و مخالفان چنین برخوردهایی به اظهار نظر 

پرداخته اند. 
پس از مواجهه نه چندان دوستانه و برخورد فیزیکی هفته های پیش که میان دو 
بانوی محجبه و بی حجاب در یکی از اتوبوس های شــهری رخ داد و در نهایت به 
بیرون انداختن بانوی محجبه ختم شد، و البته بعد از آن به برخورد قضایی با بانوی 
غیرمحجبه نیز منجر گردید، یکبار دیگر در روزهای گذشته شاهد آن بودیم که 
گشت ارشاد با فردی که متهم به بی حجابی بود برخورد نموده و قرار گرفتن مادر 
ایــن فرد در برابر ون نیروی انتظامــی، و اعلام بیمار بودن فرزندش، باز موجی از 
اظهارنظرها، جریحه دار شدن احساسات بخشی از جامعه و حتی خشم بسیاری را 

موجب گردیده است. 
اما به نظر می رســد که حتی ضابطین قضایی و سیاســتگذاران امر هم پیرامون 
موضوع حجاب به نوعی دچار ســردرگمی شــده اند. به همین منظور گاها با این 
وضعیت روبرو می شویم که برخوردی قهرآمیز و ضربتی با زنان بدحجاب صورت 
می گیرد و در ادامه، این روند برخوردها به محاق فراموشــی سپرده می شود یا از 
شدت آن کاسته می گردد. اما هدف این یادداشت بحث پیرامون ضرورت برخورد و 
یا تساهل پیرامون این موضوع نیست؛ بلکه هدف نگارنده از ضرورت انطباق قانون 

با وضعیت روز جامعه داخلی و عرصه بین المللی حکایت می کند.
با توجه بــه واقعیت عصر کنونی و تعاملات عرصه بیــن المللی، ضرورت تعامل 
سازنده حاکمیت با جامعه، امری است که تاثیرات مستقیم خود را بر کیفیت مدل 
حکمرانی مطلوب خواهد گذاشت. در همین راستا، آزادی های اجتماعی و توجه به 
زیست اجتماعی فرد فرد جامعه از اهمیت بسیاری برخوردار است. چنانچه تعاملی 
سازنده میان عرصه قدرت حاکم و بدنه جامعه به شکلی منطقی و مطلوب ایجاد 
نگردد، شکل گیری گسست های بحران زا قریب الوقوع خواهد بود؛ گسست هایی 
که نهایتا بســتری از بحران ها را ایجاد خواهد کرد که زمینه ســاز نارضایتی های 
گســترده خواهد شــد. به همین منظور، بازتاب آنچه که این روزها یکبار دیگر 
شاهد آن هستیم و حکایت از برخوردهای قهرآمیز با بخش قابل توجهی از جامعه 
می دهد، قطعا هم در اذهان جمعی جامعه و هم در فراتر از مرزهای ســرزمینی و 
در عرصه نظام بین المللی صورت چندان خوشــی نخواهد داشت و می تواند حتی 

اهرمی جهت فشارهای بیشتر بر حاکمیت ایران در آینده نزدیک باشد.
لذا با توجه به آنکه امروزه با انواع و اقسام فشارهای اقتصادی، بین المللی و... روبرو 
هستیم، و حجم مسائل حل نشده مان رو به فزونی گذاشته است، چنانچه نتوانیم 
رویکردی منطقی و واقع بینانه با مســائلِ حل نشدهِ از گذشته تا به امروز )مانند 
موضوع حجاب( داشته باشــیم و یکبار برای همیشه با رویکردی اصولی تکلیف 
خود را در قبال این موضوعات اجتماعی مشخص کنیم، آینده ای سراسر بحرانی 
تر از امروز را شــاهد خواهیم بود که طلیعه دار تباهی و سیاهی در سپهر اجتماع 

و سیاست خواهد بود. 
بنابراین بعنوان نتیجه بحث باید عنوان نمود که شکل گیری بستری از تعاملات 
ســازنده میان حاکمیت و جامعه، تلاش در جهت حــل بحران های اجتماعی و 
مســئله های بر روی زمین مانده )از گذشته تا به امروز(، لزوم بازنگری نسبت به 
نحوه مواجهه با برخی مسائل اجتماعی با توجه به تغییرات صورت گرفته در عرصه 
اجتماع )داخلی و بین المللی(، بسط و گســترش فرهنگ گفت وگویی، دوری از 
رفتارهای قهرآمیز، لزوم بازنگری در برخی مواد قانونی با توجه به واقعیت های روز 
جامعه، و ده ها مسئله دیگر می تواند بخشی از بحران های امروز ما را حل نموده و 

زمینه ساز صلحی ابدی را فراهم نماید.

سرمقاله


